
Vyšší Brod 

Revitalizace sídliště 
Výsledky participace

březen-květen 2023



Obsah2

Východiska, cíle a proces participace 3

Mapování místní komunity

Úvodní rozhovory 

7

Názorové anketní šetření 12

Plánovací setkání 26 

Shrnutí a doporučení 39



Východiska, cíle 

a proces participace



Východiska a zájmové území 4

Město Vyšší Brod se rozhodlo revitalizovat prostranství kolem ulic 

Martínkovská, Pohraniční stráže a Míru. Jedná se o sídliště 

budované v 60. letech minulého století tvořené převážně 

4-podlažními bytovými domy. Sídliště je součástí intravilánu

města a bezprostředně sousedí s náměstím. Je domovem pro 

cca 700 obyvatel města (z 2 549). 

Bývalé vedení města Vyšší Brod zadalo vypracování studie 

revitalizace veřejných prostor sídliště. Současné se rozhodlo 

v záměru pokračovat a spolu s obyvateli (participativně) 

naplánovat budoucí podobu těchto prostor.

Obecně by studie měla řešit návrh řešení zeleně, mobiliáře 

(vč. řešení odpadového hospodářství), dopravy v klidu a cílových 

aktivit v území. Budoucí podobu veřejných prostor sídliště má 

určit také dopravní studie města, která se dotčeného místa týká. 



Cíle participace5

a) Informovat obyvatele sídliště o záměru revitalizace veřejných prostor a způsobu zapracování 

jejich vlastní vize do studie

b) Získat od obyvatel jejich představu využití veřejných prostor včetně zmapování vnímání 

současného stavu

c) Zajistit souhlas s plánovanými změnami

d) Zapojit je do revitalizace



Proces participace6

Mapování místní komunity

Úvodní rozhovory
Názorové anketní šetření Plánovací setkání 

V průběhu celého procesu participace se jednotlivé fáze a možnosti zapojení komunikovaly směrem k 

veřejnosti těmito kanály: 

• Zpravodaj 

• Místní rozhlas

• Mobilní rozhlas 

• Sociální sítě – Facebook

• Distribuce letáků na sídlišti

• Šíření informací prostřednictvím místní komunity (maminky, senioři) 

• Vytvoření webu: www.vyssibrod.digitalniagora.cz

Březen 2023 6. 4.- 1.5. 2023 13. 5. 2023 

http://www.vyssibrod.digitalniagora.cz/


Mapování místní komunity

Úvodní rozhovory
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Abychom veřejná prostranství sídliště kolem ulic Martínkovská, 

Pohraniční stráže a Míru a jeho obyvatele poznali a mohli tak 

celý proces participace rozběhnout, tak jsme uskutečnili 

„mapování terénu“ v této podobě:

• „Průzkum“ terénu sídliště se zastupitelem města, který se 

o problematiku zajímá 

• Cca 2hodinový plánovací workshop s místostarostkou 

města

• Polostrukturované rozhovory s místními obyvateli –

maminky s dětmi, senioři a jeden muž. Celkově se 

zúčastnilo 5 obyvatel. 

Na základě těchto vstupních informací jsme pak sestavili anketní 

dotazník. 

K rozhovorům byli osloveni také předsedové místních SVJ a snaha byla 

zapojit také někoho z vietnamské komunity, v prvním případě nebyl o 

zapojení zájem, ve druhém jsme narazili na uzavřenost komunity.

Jak jsme postupovali? 



Maminky s dětmi

„Chybí stín pro děti i dospěláky.“

„Nové pískoviště je nekvalitní, takže už je rozbité.“

„Starší děti nemají ve Vyšším kam jít. Na fotbalové hřiště 

chodí puberťáci a je tam nepořádek.“

„Chtělo by to nějaké vodní prvky, v létě je tady hrozné vedro.“ 

„Úklidové služby jsou super. Je tady docela pořádek.“ 

„Osmička je fajn, ale působí to chudě.“ 

„Chybí tady houpačky.“ 

„Někdy si v potoce hrajeme a čistíme ho.“ (dítě)

„Oblast s potokem je hodně podmáčená, trochu zarostlá, 

možná i nebezpečná?“

„Pejskaři nesbírají hovínka a chybí koše a pytlíky na psí 

exkrementy.“

„Chybí chodníky pro kočárek, všechno je kolem cesty.“  

„Na bruslích si tady nezajezdíte.“ 

„Prima by bylo používat přírodě blízká řešení pro nové prvky.“

„Nejsou tady balkony, takže se venku sušáky na prádlo hodí.“

9
Hlavní silné stránky sídliště

 Podle maminek je devizou sídliště to, že je zelené, je na něm 

hodně místa, což je i příležitost jej zaplnit něčím smysluplným. 

 Pozitivní je přítomnost potoka, který může sloužit ke svlažení 

v letních měsících dětem i dospělým. 

 Betonové dopravní hřiště osmička pro ně má nostalgickou 

hodnotu a neodmyslitelně k sídlišti patří. 

Hlavní slabé stránky sídliště 

x Největší slabinou sídliště je podle maminek to, že zde chybí stín, 

což jednak souvisí s chybějící vzrostlou zelení, ale také chybějícím 

zastíněním u dětských prvků. 

x Zejména pro maminky s kočárky je obtížná průchodnost sídliště 

na jeho délku. Sídliště tak musejí obcházet kolem cesty. 

x Velkým nedostatkem jsou chybějící lavičky a prvky pro starší 

děti od cca 10 let výše – tyto děti nemají kam jít, tak obsazují 

hřiště pro ty nejmenší za Rehabilitační ambulancí.  



Senioři

„Obecně chybí stín.“ 

„Ptala jsem se, nikdo tady nic nechce, kdyžtak za 

novýma barákama.“ 

„Choději tam pejskové – nesbírá se tam, málo košů na 

hovínka – koš je až nahoře.“

„Když si chci sednout, tak to řeším tak, že si vezmu židli 

a sednu si ven.“

„Chtělo by to vylepšit hřiště pro děti i pro maminky, ať 

nesedí na obrubnících.“

„Mám obavy, aby tady nechodili feťáci, ale myslím jinak, 

že to tady je bezpečné.“ 

„Vodní prvky za novými domy – moc prudké břehy, 

mělko, udělat přívětivé pro děti. Kluci by potřebovali 

nějakou schovku, roští, kam by si zalezli.“

„Možná by bylo dobré udělat oplocený výběh pro psy.“ 

„Rodiny mají často 2 auta, protože dojíždějí za prací do 

Rakouska“.
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Hlavní silné stránky sídliště

 Místní senioři považují za hlavní klad sídliště to, že je na něm 

klid. Dá se ven vytáhnout židle a popovídat si se sousedy. 

Hlavní slabé stránky sídliště 

x I pro seniory je slabou stránkou sídliště chybějící stín.

x Padaly také stížnosti na znečištění po psech, resp. chybějící 

koše a sáčky na psí výkaly.

x Dále senioři vidí hlavní nedostatky sídliště z pohledu jiných skupin 

obyvatel: např. chybějící lavičky u hřiště, málo dětských prvků.

Obavy

? Obavy vzbuzovala možnost, že by na sídlišti vyrostl nějaký altán, 

který by mohl přitahovat problémové obyvatele, u kterých je riziko 

většího hluku a konzumace návykových látek. Na druhou 

stranu je podle seniorů Vyšší Brod spíše prost takových obyvatel 

a obecně je bezpečný. 



1 Muž 

„Vynesli jsme si lavičku ke šnůrám na prádlo – sedíme 

a povídáme si tam.“

„Sušáky na prádlo se mi teda nelíbí. Jsou orezlé

a málokdo tam někdo něco věší.“ 

„Kolem popelnic bývá docela nepořádek. Hodně plastů 

a papíru mimo.“

„Kolem 18-19 hod. nemáme šanci zaparkovat.“

„Chtělo by to určitě více zeleně a místa, kde se dá 

posedět.“

„U hřiště chybí sítě kolem, takhle může míč rozbít okno.“

„Nahoře je sídliště klidnější.“

„Důležitý je pořádek.“
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Hlavní silné stránky sídliště

 Sídliště je klidné (v horních částech více) a relativně čisté (až na 

prostor kolem popelnic). 

 Do veřejného prostoru je možné vynést si vlastní posezení. 

Hlavní slabé stránky sídliště 

x Respondent je řidič, když přijíždí z práce, tak má problém 

zaparkovat (v rodinách je tady většinou více aut, protože se za 

prací dojíždí mj. do blízkého Rakouska).

x Chybí zeleň a zákoutí, kde by se dalo venku posedět. 

x Trnem v oku jsou rezavé sušáky na prádlo. 

x U dolního basketbalového hřiště chybí kolem ochranné sítě, aby 

míč nerozbil okna přilehlých domů. 



Názorové anketní šetření
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Dotazník bylo možné vyplnit a odevzdat v papírové podobě, 

obyvatelé sídliště jej dostali do schránek. Většina však využila 

možnost vyplnit dotazník online na webu: 

www.vyssibrod.digitalniagora.cz

Vyplnit dotazník a odpovědět na jednotlivé otázky bylo 

dobrovolné a všichni obyvatelné měli stejnou možnost. 

Dotazník zároveň sloužil jako pozvánka k závěrečnému 

plánovacímu setkání 13. 5. 2023 v prostorách sídliště. 

Do anketního šetření se v termínech 6. 4. až 1.5. 2023 

zapojilo celkově 69 obyvatel. 

Jak jsme postupovali? 

http://www.vyssibrod.digitalniagora.cz/


Jakým pozitivním výrazem byste popsal/a váš dojem ze současné podoby 

sídliště? 
14

Wordcloud nalevo 

ukazuje, že si obyvatelé 

sídliště nejvíce spojují 

s tím, že je prostorné, 

zelené a čisté:

 „Prostorné“ 

znamená, že jsou zde 

velké plochy mezi 

domy. Ty mají 

potenciál, aby byly 

využity. 

 „Zelené“ jde ruku v 

ruce s předchozím 

atributem = jsou zde 

obrovské plochy trávy.

 „Čisté“ znamená, že 

se ve větší míře ve 

veřejném prostoru 

nenachází komunální 

odpad. 



Jakým negativním výrazem byste popsal/a váš dojem ze současné podoby 

sídliště? 
15

Daleko více se objevilo 

negativních atributů, 

nejvíce: 

x „Neudržované“ 

neznamená neuklizené 

nebo technickými 

službami zanedbané, jde 

spíše o stagnaci a staré 

prvky ve veřejném 

prostoru. 

S tím souvisí další dva 

zmíněné atributy: 

„smutné“ a „zastaralé“.

x „Málozeleně“ = chybí 

vzrostlé stromy a květiny.

x „Nuda“ znamená, že je 

tam pro některé „až moc 

velký klid“, protože chybí 

místa k setkávání se 

sousedy, („akčnější“) 

prvky pro děti, další 

pohybové a relaxační 

prvky.

x „Neproděti“ kvůli tomu, 

že chybí prvky pro starší 

děti, ale také nejsou 

zastíněna pískoviště, 

takže v teplých měsících 

je delší pobyt malých 

dětí na takových místech 

rizikový.



Jak trávíte svůj čas ve veřejných prostorech sídliště?

16

Na otázku odpovědělo 67 respondentů

43
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4

Hlavně cesty 

s dětmi do školky a 

procházky.

Z odpovědí respondentů je patrné, že v současné době jsou veřejné prostory sídliště více 

využívány k „tranzici“ územím, než k hrám, sportu, relaxaci, setkávání. Na druhou stranu i tyto 

aktivity jsou pro místní v prostoru relevantní a chtěné.   
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Jak jste celkově spokojen/a s 

veřejnými prostranstvími 

sídliště?

2

7

34

18

2

Nevím/je mi to jedno

Velmi nespokojen/a

Spíše nespokojen/a

Spíše spokojen/a

Velmi spokojen/a

Na otázku odpovědělo 63 respondentů

Nadpoloviční většina respondentů byla spíše a velmi nespokojena 

s prostranstvími sídliště.



Hlavní důvody 

nespokojenosti:

x Sídliště je hodnoceno jako zastaralé, nudné, šedivé 

a bez života.

x Sídliště nenabízí místa k potkávání

→ Chybí místa k posezení (laviček je málo)

→ Chybí zeleň (stromy, keře, květiny), která by 

jednak vytvářela hezké prostředí a která by 

poskytovala v létě stín

x Sídliště nenabízí aktivity pro lidi

→ Je zde málo herních prvků pro děti – pro malé i 

pro starší

→ Naopak zde parkuje hodně aut

x Respondentům dále vadil neudržovaný stav sídliště 

= hlavně stav chodníků.

18
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Jak jste spokojen/a s následujícími prvky a funkčností veřejných 

prostranstvích sídliště?
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Osvětlení

Síť cest pro pěší – průchodnost …

Pořádek

Vybavení pro pejskaře (koše,…

Koše

Železné konstrukce na sušení…

Vzhled popelnicových stanovišť

Možnost parkování

Lavičky

Zeleň (stromy, keře apod.)

Prvky pro děti (cca 0 – 6 let)

Využitelnost vodních prvků pro…

Místa pro setkávání mezi domy

Místa skýtající stín

Sportoviště po starší děti a…

Velmi  spokojen/a

Spíše spokojen/a

Ani spokojen/a ani
nespokojen/a

Spíše nespokojen/a

Velmi nespokojen/a

Nevím/je mi to  jedno

Na otázku odpovědělo 63 respondentů

Graf napravo je seřazen dle průměrné 

spokojenosti. Nahoře = nejnižší spokojenost; 

dole = nejvyšší spokojenost.

Nejméně jsou obyvatelé spokojení s prvky 

pro hry, relaxaci a stínem. 

Za pozornost stojí, že železné konstrukce na 

sušení prádla velká část respondentů neřeší. 

Oproti vstupním rozhovorům pak rozdílně 

vychází spokojenost s vybavením pro 

pejskaře a průchodností sídliště. Ty zde 

vycházejí lépe.

Sídliště pak z hodnocení vychází dobře 

u celkové uklizenosti a veřejného 

osvětlení.
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Představte si, že jsou 

veřejné prostory na sídlišti 

nově upraveny podle 

vašich představ. 

Myslíte si, že budete ve 

veřejném prostoru sídliště 

trávit více času? 

ano; 50

ne; 13

ano ne

Na otázku odpovědělo 63 respondentů

Drtivá většina respondentů 

potvrzuje ochotu trávit ve 

veřejných prostorách sídliště 

daleko více času, pokud 

budou prostranství upravena. 



Jaké činnosti byste ideálně 

rádi ve veřejných prostorech 

sídliště po jejich úpravách 

dělali?

 Respondenti uváděli, že by obecně rádi trávili 

více času venku. Nejčastěji zmiňovali tyto 

aktivity:

• Hraní si s dětmi 

• Potkávání se s přáteli (např. při grilování)

• Posezení na lavičce s knížkou nebo jen 

tak / relax

• Sport

 Několik respondentů očekávalo, že zde bude 

lepší možnost parkování.

 Několik málo respondentů neplánovalo žádné 

změny.

21
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Do jaké míry souhlasíte s následujícími výroky:

41

36
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19
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3

3
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1

3

3

3

3

6

Při tvorbě sportovních, relaxačních a
herních prvků by se mělo myslet i na

zajištění stínu (např. altán, přístřešek).

Při tvorbě sportovních, relaxačních a 
herních prvků by se mělo jednat o 

„přírodě blízké řešení“ 

Betonové dopravní hřiště - „osmička“ - by 
mělo být zachováno.

Souhlasím

Spíše souhlasím

Spíše nesouhlasím

Nesouhlasím

Nevím/je mi to jedno

Na otázku odpovědělo 64 respondentů

Podle většiny respondentů by 

mělo být zachováno dopravní 

hřiště „osmička“.

Většina si také myslí, že by se 

při tvorbě prvků ve veřejném 

prostoru mělo jednat 

o přírodě blízké řešení. 

Drtivá většina respondentů by 

chtěla, aby se myslelo při 

tvorbě sportovních, relaxačních 

atd. prvků na zajištění stínu. 
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Chtěli byste se zapojit do 

péče (např. o záhon před 

domem) či nějaké společné 

jednorázové brigády na 

úpravu prostranství? 

ano; 32 ne; 30

ano ne

Na otázku odpovědělo 62 respondentů

Ochota se zapojit do péče 

o veřejná prostranství se dělí 

na dvě zhruba stejné poloviny. 

Nicméně i to znamená, že by 

relativně hodně respondentů 

o takovou možnost stálo.



Jaké je vaše pohlaví?24

21

38

3

muž žena nechci odpovídat

Jaký je váš věk?
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méně
než 15

let

15–24 
let

25–34 
let

35–44 
let

45–54 
let

55–64 
let

65–74 
let

75–84 
let

Na otázku odpovědělo 62, resp. 63 respondentů

Nadpoloviční ochotu zapojit se do šetření ohledně 

změn sídliště projevily ženy.

Nejvíce odpovídali lidé ve věku 25-44 let, kteří mají 

pravděpodobně rodiny s dětmi.



Kde bydlíte?25

3425

4

na sídlišti

v Brodě, ale ne na sídlišti

nejsem z Vyššího Brodu

Jaké je na sídlišti číslo 

vašeho domu? 

260 262

263

276

308

309310

311

312

313

314

315

421

422 423

260 262 263 276 308 309 310 311

312 313 314 315 421 422 423

Na otázku odpovědělo 63 respondentů

Do šetření se ve větší 

míře zapojili 

obyvatelé sídliště, ale 

také další obyvatelé 

Vyššího Brodu, pro 

které je otázka 

revitalizace sídliště 

důležitá. 



Plánovací setkání
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Vyvrcholením celého procesu participace bylo moderované 

participativní setkání 13. 5. 2023 formou procházky sídlištěm 

s paní architektkou (krajinářkou), zástupci města a technických 

služeb a s veřejností. 

Setkání bylo završeno posezením v předsálí místního kina, kde 

byly za přítomnosti facilitátorů Agora CE shrnuty hlavní závěry. 

Celkově se setkání zúčastnilo zhruba 10 osob i se zástupci 

města (někteří účastníci v průběhu přicházeli/odcházeli). 

Smyslem setkání bylo dát výsledkům předešlého anketního 

šetření kontext a přímo v terénu probrat do detailu, jakým 

směrem by se sídliště mělo či nemělo v budoucnu ubírat. Akce 

měla ambici mít i komunitní charakter, tzn. sbližovat občany 

a vytvářet podhoubí spolupráce. 

Jak jsme postupovali? 



Chodníky
28

Chodníkovou síť je potřeba vylepšit a obnovit, pro kočárky 

jsou chodníky příliš „drncavé. 

Chybí přímé bezbariérové propojení sídliště a obecně 

chodníková síť nepokrývá celé sídliště, chybí koridor 

středem.

Zástupci města vznesli nápad, že ne všude musí být 

chodníky z asfaltu či betonu, síť by šlo budovat 

i z udržovaných pěšinek. Nápad byl kvitován.

Po opravě je třeba zabránit, aby chodníky využívaly 

automobily (chodníky se tak rychle zničí). 



Parkování
29

Parkování je problém zejména večer, když obyvatelé 

přijíždějí z práce.

Zástupci města uvedli, že není problém vykácet některé 

nekvalitní dřeviny a místo pro parkování rozšířit.

Zásadou by mělo zůstat, že parkování patří na ulici a ne 

do vnitrobloku (ten by měl být hlavně pro posezení a relax) 

– paní místostarostka navrhla zvýšit počet kolmých 

parkovacích stání v ulici, mezi parkovacími místy může být 

občas zeleň (v současné době už jsou někde keře 

a stromky). Nápad byl kvitován. 



Betonové hřiště
30

Občané požadují u hřiště vybudování zábran, aby 
nedocházelo k nebezpečným situacím, kdy míč letí až 
k silnici a děti za ním běží.

Poznámka pána z technických služeb: v momentě, kdy se na 
hřiště pořídí vybavení, bude to znamenat revize. 

Vznesena byla také poznámka, že se jedná zatím o jedinou 
zpevněnou plochu na sídlišti, která je vhodná pro sousedská 
setkání. 

Nakonec panovala shoda, že řešením by měl být nový, 
tišší a přitom funkčnější povrch (hřiště bude využitelné 
pro vícero účelů) – otázka je, zda povrch má být 
„nalajnovaný“.

Hřiště by mělo dostat nové vybavení (zábrany, koše, branky, 
sítě), mělo by být určeno cílové skupině 8-12 let.



„Osmička”
31

Hlavním problémem je nebezpečný schod v blízkosti 

hřiště, ze kterého můžou děti sjet.

Schod by mohl být zasypán (výsledkem by byl svah) nebo 

by se mohly dát na kraj vyvýšené záhony (zde je ale 

nebezpečí, že v blízkosti hřiště budou v záhonech 

„hospodařit“ děti).

Dopravní hřiště by mělo plnit svůj účel, proto by se mělo 

osázet dopravními značkami.



„Vnitroblok”
32

Působí opuštěně, neláká k pobytu, chybí zde stín 

a členitější prostor, chybí jakýkoli pocit soukromí.

První volbou při řešení vnitrobloku bude zeleň, ale bude 

velmi záležet na sítích pod zemí.

Další volbou může být zastínění trelážemi.

Je třeba zajistit, aby se sem dalo pohodlně dojet 

kočárkem.



Horní pískoviště
33

Horní pískoviště používá jen někdo - někdo ani neví, 

že tam je.

Problémem je krycí síť, kterou jeden dospělý člověk 

nedokáže nainstalovat.

Panovala shoda na tom změnit toto místo na prostor pro 

setkávání – nicméně jako o něco lepší varianta pro místo k 

setkávání (a grilování) byla později vyhodnocena lokalita 

„u 3 třešní“ v prostoru za potokem.



Prostor na kraji 

sídliště34

Velký prostor pro malé i větší děti = lze zde udělat větší 

hřiště. Nachází se mezi domy č. 420 a 315.



Prostor v blízkosti 

potoka35

V současnosti tento prostor nenabízí nic co by lákalo 

k pobytu, rybníčky nemají dost vody, zarůstají travinami 

(potřebovaly by vyčistit) a nefungují ani esteticky ani jako 

vodní plocha (důvodem je špatně provedený přepad –

propouští moc vody a hladina rybníčků je tak příliš nízko).

Okolí rybníčků je po velkou část roku mokré.

Možná lze uvažovat o instalaci několika vodních prvků pro 

děti (nicméně to vypadá, že otázka vodních prvků nepatří 

mezi hlavní a není vlastně na ni jednotný názor).



„U tří třešní” 

za potokem36

Vyhodnoceno jako nejlepší místo pro setkávání sousedů 

= hezké místo pod stromy, trochu dál od zástavby, blíž k 

zahrádkám.

Nutno vybudovat přístupovou lávku přes potůček.

Možno vybudovat ohniště nebo grilovací místo.



Městský pozemek 
pronajatý obyvatelům 

sídliště37

Panovala diskuse o tom, zda by pozemek na obrázku vpravo 
(nachází se přes cestu naproti domů č. 313-314) a cestu 
naproti nebylo vhodnější získat zpět (=vypovědět nájem) 
a poskytnout ho celému sídlišti jako prostor pro sousedské 
setkávání nebo pro komunitní zahradu.

Nakonec vyhodnocen jako lepší prostor pro setkávání prostor 
„u 3 třešní“.

Poptávka po komunitní zahradě možná není tak silná (kdo 
chce, tak už zahrádku má někde na kraji Vyššího Brodu). 
Nakonec panovala shoda, že není jasné, zda by nabídka 
komunitní zahrady vůbec někoho oslovovala.



Další postřehy z participativního setkání38

Zimní radovánky

Je potřeba zachovat alespoň jeden 

svah pro zimní radovánky (může to 

být i sáňkování v blízkosti 

kontejnerů, nevadí to).

Vyvýšené záhony

Není jasné, kdo by se o ně staral 

(nápad, aby to byly maminky – za tím 

účelem by vyvýšené záhony měly být 

v blízkosti laviček a pískovišť). 

Obecně se ale nedá říct, že by po 

vyvýšených záhonech byla až taková 

poptávka.

Sušáky na prádlo 

Na procházce zazněla vůle s nimi něco 

udělat, tj. minimum nechat (ale např. 

natřít), většinu odstranit. Nejsou příliš 

využívány a špatně se pod nimi udržuje 

trávník.

Chybějící koše/sáčky na psí výkaly

Objevují se sice jako téma, ale ve 
skutečnosti je jich (košů) dost, je to spíše 
o odpovědnosti jednotlivců. 

Bosonohá stezka

Vzhledem k tomu, že do přírody je velmi 

blízko, tak bosonohá stezka byla 

vyhodnocena jako zbytečnost.

Workout/hřiště pro dospělé vč. 

seniorů

Shoda, že je lepší ho vymístit z prostoru 

sídliště (lze spojit s procházkou, 

málokdo chce být při cvičení na očích 

celému sídlišti).



Shrnutí a doporučení



Shrnutí40

Silné stránky

Sídliště nabízí spoustu zelené plochy a hodně místa 

Je to klidné a bezpečné místo 

Na sídlišti je uklizeno 

Sídliště je dobře osvětleno 

Je zde potok coby vodní prvek 

Slabé stránky

Zastaralý nebo chybějící mobiliář (lavičky, dětské prvky pro starší atd.) 

Nenabízí příliš prvků ke hrám, odpočinku, setkávání = působí nudně

Chybí stín a vzrostlá zeleň 

Slabší průchodnost a bezbariérovost sídliště 

Večer se nedá zaparkovat

Příležitosti

Velké zelené plochy nabízejí spoustu prostoru pro aktivity a mobiliář

Zátiší kolem potoka má potenciál být atraktivním místem pro setkávání

Vytvoří-li se atraktivní veřejné prostory, tak se v nich budou lidé 
setkávat a budovat komunitu. Stejně tak v případě zapojení některých 
obyvatel do úpravy veřejných prostor.

Hrozby

S novými parkovacími místy se budou muset pokácet stromy

Revitalizace je omezena podzemními sítěmi

Nové pobytové prvky mohou přinášet hlučnost 
a „problémové“ chování

SWOT



Doporučení pro veřejný prostor41

→ Dětské prvky na hraní (určitě houpačky a prolézačky) a celková rekonstrukce betonového hřiště 
(+ instalace ochranné sítě kolem něj) – myslet v tomto směru na starší děti

→ Zeleň (stromy, keře a květiny) + další formy zastínění sídliště (např. zastínění pískoviště)

→ Zastřešené místo

→ Kultivace a zpříjemnění vnitrobloku (soukromí a zákoutí)

→ Lavičky, lehačky, sedačky (myslet i na mobilní lavičky, které si obyvatelé sídliště budou moci 
umísťovat dle jejich potřeb)

→ Opravit a vylepšit komunikační síť (propojení důležitých směrů, bezbariérovost)

→ Vyřešení parkování (více kolmých parkovacích stání, tam kde už dnes jsou, vykácení nekvalitních 
stromů a v tomto prostoru další rozšíření; alejová výsadba kolem parkovacích stání)

→ Vyřešení nebezpečné zídky u „osmičky“ a její osázení dopravními značkami

→ Přizpůsobení prostoru „u 3 třešní“ pro sousedské setkávání

→ Vyčištění rybníčků, zajištění jejich naplnění a kultivace okolí



Doporučení: na co nezapomenout42

→ Nový mobiliář by měl být estetický a zvyšovat kulturu prostoru

→ Mobiliář by měl být kvalitní, jednoduchý, ideálně kov a dřevo, ideálně od jednoho výrobce (jednodušší 

proces revizí)

→ Zamyslet se nad povrchy (ne příliš betonu)

→ Zátiší k posezení vzniká spontánně samo před domy – obyvatelé mají schopnost sami poznat, co je 

pro ně příjemné

→ Dát obyvatelům vědět, že se mohou do úprav zapojit, pokud chtějí (např. úpravy předzahrádek, 

záhony)



Vize sídliště 43

Sídliště by si mělo zachovat své klady: „zelenost“, klid a uklizenost. Zároveň by 

se mělo stát místem, kde se lidé potkávají, povídají si, čtou, relaxují, hrají si, jezdí 

bezpečně s kočárkem, procházejí se, sportují, cítí se bezpečně. V ideálním 

případě kolem sídliště zaparkují, ale ze sídliště se nestane „jedno velké 

parkoviště“. 

Zároveň to bude místo, kde se respektují potřeby obyvatel. Ti si sami budou moci 

např. posunout některé části mobiliáře a zároveň, pokud budou chtít, se zapojí do 

úprav a zkrášlování veřejného prostoru.

Sídliště přestane být „nudné“, ale nestane se ani příliš hlučným.

Změny sídliště obyvatele sblíží a podpoří jejich ochotu se zajímat a věnovat dění 

ve městě. To se přetaví v kvalitní komunitní život a nové příležitosti trávit čas ve 

veřejném prostoru.



Děkujeme za spolupráci

Mgr. Ondřej Ryboň
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